
Vnímání	  biologické	  léčby:	  
veřejnost,	  lékaři,	  poli;ci	  

Zadavatel studie: AIFP 



26	  
poli;ci	  

706	  
lékaři	  

1	  006	  
veřejnost	  

Parametry	  projektu	  



Veřejnost	  

72	  %	  populace	  ve	  věku	  15-‐59	  let	  nevědělo,	  co	  
pojem	   biologická	   léčba	   znamená,	   nebo	   jej	  
nesprávně	  charakterizovalo.	  
	  

Lékaři	  

19	   %	   nevědělo,	   co	   pojem	   biologická	   léčba	  
znamená,	  nebo	  jej	  nesprávně	  charakterizovalo.	  



Veřejnost	  

o  Biologická	  léčba	  je	  
nejčastěji	  zaměňována	  s	  
přírodní	  léčbou	  využívající	  
fytoprodukty	  (17	  %).	  

Lékaři	  

o 	  	  Lékaři	  na	  rozdíl	  od	  
veřejnos;	  neuváděli	  při	  
definování	  biologické	  léčby	  
vyloženě	  špatné	  odpovědi,	  
pouze	  byly	  některé	  jejich	  
charakteris;ky	  příliš	  obecné.	  



Poli;ci	  

o  96	  %	  členů	  zdravotních	  výborů	  
PS	  a	  Senátu	  odpovědělo,	  že	  ví,	  
co	  je	  to	  biologická	  léčba.	  
Jedna	  čtvr;na	  z	  nich	  si	  však	  
pod	  	  Zmto	  pojmem	  
představuje	  něco	  jiného.	  	  

73%	  

23%	  

4%	  

Ano	  –	  (částečně)	  správná	  odpověď	  

Ano	  -‐	  špatná	  odpověď	  

Ne	  



Co	  si	  představujete	  
pod	  pojmem	  
biologická	  léčba?	  



Veřejnost	  

Dvě	  pě;ny	  populace	  
ve	  věku	  15-‐59	  let	  
správně	  označily,	  že	  
biologická	  léčba	  je	  
léčba	  léky,	  které	  jsou	  
vyráběné	  z	  živých	  
organismů.	  

44%	  

15%	  

37%	  

4%	  

Léčba	  léky,	  které	  jsou	  vyráběné	  pomocí	  živých	  
organismů	  
Standardní	  léčba,	  při	  které	  se	  využívající	  klasické	  
chemické	  léky,	  avšak	  jiným	  způsobem	  
Léčba	  přírodními	  produkty	  z	  rostlin	  

Terapie,	  která	  je	  založena	  na	  poznatcích	  orientální	  
medicíny	  



23	  

18	  

9	  

8	  

8	  

17	  

7	  

2	  

7	  
10	  

Uplatňuje	  se	  v	  léčbě	  rakoviny	  
Využívá	  obranyschopnos=	  organismu/imunit.	  
Cílená	  léčba	  zaměřená	  na	  konkrétní	  buňky/

Léčba	  bez	  chemických	  látek	  
Léčba	  využívající	  léky	  vyrobené	  z	  živého	  

Léčba	  bylinnými	  produkty/přírodní	  medicínou	  
Cílená	  léčba	  obecně	  

Léčba	  pomocí	  pijavic,	  červů	  apod.	  
Jiné	  
Neví	  

%

%

%

%

%

%

%

%

Biologická	  léčba	  je	  nejčastěji	  spojována	  s	  onkologickými	  diagnózami	  
a	  jejich	  terapií	  (spontánní	  odpovědi	  –	  špatné	  i	  částečně	  správné).	  

Veřejnost	  

%

%



73%	  

19%	  

8%	  

Léčba	  léky,	  které	  jsou	  vyráběné	  pomocí	  živých	  
organismů	  

Standardní	  léčba,	  při	  které	  se	  využívající	  
klasické	  chemické	  léky,	  avšak	  jiným	  způsobem	  

Léčba	  přírodními	  produkty	  z	  rostlin	  

Poli;ci	  

Téměř	  ¾	  respondentů	  
si	  spojuje	  biologickou	  
léčbu	  s	  léky,	  které	  jsou	  
vyráběné	  pomocí	  
živých	  organismů.	  



Proč	  si	  myslíte,	  že	  je	  stále	  často	  
upřednostňována	  klasická	  léčba	  
více	  než	  biologická	  i	  v	  případě,	  že	  
je	  možné	  biologickou	  léčbu	  
nasadit?	  



Lékaři	  

o  Lékaři	  se	  domnívají,	  že	  klasická	  léčba	  je	  
upřednostňována	  před	  biologickou	  zejména	  kvůli	  
nedostatku	  financí	  v	  systému	  zdravotnictví	  či	  z	  důvodu,	  
že	  biologická	  léčba	  je	  dostupná	  jen	  ve	  specializovaných	  
centrech.	  

o  Lékaři	  se	  také	  domnívají,	  že	  	  by	  měli	  mít	  příležitost	  
využít	  biologickou	  léčbu	  ve	  všech	  případech,	  kdy	  tato	  
léčba	  může	  zlepšit	  pacientův	  zdravotní	  stav	  a/nebo	  
může	  zabránit	  zhoršení	  nemoci.	  



Lékaři	  

o  Tře;na	  všech	  lékařů	  (častěji	  ;	  s	  praxí	  do	  10	  let)	  by	  uvítalo	  
možnost	  preskripce	  biologické	  léčby	  i	  mimo	  specializovaná	  
centra.	  	  

Poli;ci	  

o  Členové	  zdravotních	  výborů	  PS	  a	  Senátu	  se	  spíše	  domnívají,	  že	  
by	  lékaři	  měli	  mít	  příležitost	  využít	  biologickou	  léčbu	  ve	  všech	  
případech,	  kdy	  tato	  léčba	  může	  zlepšit	  pacientův	  zdravotní	  
stav	  a/nebo	  může	  zabránit	  zhoršení	  nemoci.	  



Veřejnost	  

Klasická	  léčba	  je	  upřednostňována	  zejména	  kvůli	  neinformovanos;	  pacientů	  o	  
BL,	  dostupnos;	  BL	  pouze	  ve	  specializovaných	  centrech	  a	  nedostatku	  financí	  ve	  
zdravotnickém	  systému.	  
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29	  
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18	  
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2	  

2	  

3	  

6	  

11	  

11	  

Neinformavonost	  pacientů	  
o	  BL	  

Dostupnost	  BL	  pouze	  ve	  
specializovaných	  centrech	  

Nedostatek	  financí	  

1	  –	  zcela	  souhlasím	   2	   3	   4	   5	  –	  zcela	  nesouhlasím	   Nevím	  

1,83	  

1,98	  

2,00	  

	  

Průměr	  



52	  

60	  

24	  

19	  

12	  
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3	  

2	  

4	  

Dostupnost	  BL	  pouze	  ve	  
specializovaných	  centrech	  

Nedostatek	  financí	  

1	  –	  zcela	  souhlasím	   2	   3	   4	   5	  –	  zcela	  nesouhlasím	   Nevím	  

1,66	  

1,85	  

Průměr	  

Lékaři	  

Klasická	  léčba	  je	  před	  tou	  biologickou	  upřednostňována	  zejména	  kvůli	  
nedostatku	  financí	  v	  systému	  zdravotnictví	  a	  	  také	  dostupnos;	  BL	  pouze	  ve	  
specializovaných	  centrech.	  



46	  

35	  

31	  

46	  

15	  

11	  

4	  

4	  

4	  

4	  

Dostupnost	  BL	  pouze	  ve	  
specializovaných	  centrech	  

Nedostatek	  financí	  

1	  –	  zcela	  souhlasím	   2	   3	   4	   5	  –	  zcela	  nesouhlasím	  

1,96	  

1,88	  

Průměr	  

Poli;ci	  

Klasická	  léčba	  je	  před	  tou	  biologickou	  upřednostňována	  zejména	  kvůli	  
nedostatku	  financí	  v	  systému	  zdravotnictví	  a	  	  také	  dostupnos;	  BL	  pouze	  ve	  
specializovaných	  centrech.	  



Do	  jaké	  míry	  souhlasíte	  
s	  následujícími	  výroky,	  které	  
se	  týkají	  dostupnos;	  
biologické	  léčby?	  
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Lékaři	  by	  měli	  předepisovat	  
pacientům	  BL	  na	  základě	  svého	  

nejlepšího	  medicínského	  
rozhodnuZ	  a	  neměli	  by	  být	  

omezeni	  rozpočtovými	  limity.	  

Lékaři	  by	  měli	  mít	  příležitost	  
využít	  BL	  ve	  všech	  případech,	  kdy	  
tato	  léčba	  může	  zlepšit	  pacientův	  

zdravotní	  stav	  a/nebo	  může	  
zabránit	  zhoršení	  nemoci.	  

1	  –	  zcela	  souhlasím	   2	   3	   4	   5	  –	  zcela	  nesouhlasím	   Nevím	  

1,49	  

1,70	  

Průměr	  

Veřejnost	  

Lékaři	  by	  měli	  mít	  příležitost	  využít	  BL	  ve	  všech	  případech,	  kdy	  tato	  léčba	  může	  
zlepšit	  pacientův	  zdravotní	  stav	  a/nebo	  může	  zabránit	  zhoršení	  nemoci.	  
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Lékaři	  by	  měli	  předepisovat	  
pacientům	  BL	  na	  základě	  svého	  

nejlepšího	  medicínského	  
rozhodnuZ	  a	  neměli	  by	  být	  

omezeni	  rozpočtovými	  limity.	  

Lékaři	  by	  měli	  mít	  příležitost	  
využít	  BL	  ve	  všech	  případech,	  kdy	  
tato	  léčba	  může	  zlepšit	  pacientův	  

zdravotní	  stav	  a/nebo	  může	  
zabránit	  zhoršení	  nemoci.	  

1	  –	  zcela	  souhlasím	   2	   3	   4	   5	  –	  zcela	  nesouhlasím	   Nevím	  

1,55	  

1,78	  

Průměr	  

Lékaři	  

Lékaři	  by	  měli	  mít	  příležitost	  využít	  BL	  ve	  všech	  případech,	  kdy	  tato	  léčba	  může	  
zlepšit	  pacientův	  zdravotní	  stav	  a/nebo	  může	  zabránit	  zhoršení	  nemoci	  
a	  neměli	  by	  být	  omezováni	  rozpočtovými	  limity.	  



Poli;ci	  

Biologická	  léčba	  by	  měla	  být	  podle	  respondentů	  dostupná	  všem	  pacientům,	  
kterým	  může	  zlepšit	  zdravotní	  stav	  nebo	  zabránit	  zhoršení	  nemoci.	  
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Lékaři	  by	  měli	  předepisovat	  
pacientům	  BL	  na	  základě	  svého	  

nejlepšího	  medicínského	  
rozhodnuZ	  a	  neměli	  by	  být	  

omezeni	  rozpočtovými	  limity.	  

Lékaři	  by	  měli	  mít	  příležitost	  
využít	  BL	  ve	  všech	  případech,	  kdy	  
tato	  léčba	  může	  zlepšit	  pacientův	  

zdravotní	  stav	  a/nebo	  může	  
zabránit	  zhoršení	  nemoci.	  

1	  –	  zcela	  souhlasím	   2	   3	   4	   5	  –	  zcela	  nesouhlasím	  

2,35	  

2,85	  

Průměr	  



Do	  jaké	  míry	  souhlasíte	  	  
s	  následujícími	  výroky,	  které	  se	  
týkají	  zavedení	  zvláštní	  legisla;vy	  
nebo	  regulace	  pro	  biologické	  léky	  
kvůli	  jejich	  specifické	  
charakteris;ce,	  odlišné	  od	  
klasických	  farmaceu;ckých	  léků?	  
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44	  

28	  

Zvláštní	  postupy	  by	  měly	  
být	  legisla;vně	  zavedeny	  
pro	  zařazování	  léků	  do	  
referenčních	  skupin	  

Zvláštní	  postupy	  by	  měly	  
být	  legisla;vně	  zavedeny	  
pro	  subs;tuci	  biologických	  

léků	  při	  jejich	  výdeji	  v	  
lékárně	  

1	  –	  zcela	  souhlasím	   2	   3	   4	   5	  –	  zcela	  nesouhlasím	   Nemůžu	  hodno;t	  

2,11	  

2,24	  

Průměr	  

Lékaři	  

Lékaři	  souhlasí	  zejména	  s	  Zm,	  že	  by	  při	  pro	  subs;tuci	  biologických	  léků	  při	  
jejich	  výdeji	  v	  lékárně	  mely	  být	  legisla;vně	  zavedeny	  zvláštní	  postupy.	  Graf	  
vykazuje,	  že	  lékaři	  o	  BL	  nepřemýšlejí	  v	  kontextu	  referenčních	  skupin	  dle	  
současně	  účinné	  právní	  úpravy.	  



Poli;ci	  

Poli;ci	  souhlasí	  zejména	  s	  Zm,	  že	  by	  pro	  subs;tuci	  biologických	  
léků	  při	  jejich	  výdeji	  v	  lékárně	  mely	  být	  legisla;vně	  zavedeny	  
zvláštní	  postupy.	  
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12	  
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15	  

Zvláštní	  postupy	  by	  měly	  
být	  legisla;vně	  zavedeny	  
pro	  zařazování	  léků	  do	  
referenčních	  skupin	  

Zvláštní	  postupy	  by	  měly	  
být	  legisla;vně	  zavedeny	  
pro	  subs;tuci	  biologických	  

léků	  při	  jejich	  výdeji	  v	  
lékárně	  

1	  –	  zcela	  souhlasím	   2	   3	   4	   5	  –	  zcela	  nesouhlasím	  

2,58	  

2,81	  

Průměr	  



Slyšeli	  jste	  někdy	  
pojem	  biosimilars?	  



NE	  27	  %	  
poli;ci	  

NE	  94	  %	  
veřejnost	  

NE	  72	  %	  
lékaři	  



o  3/5	  populace	  ve	  věku	  15-‐59	  let	  se	  na	  základě	  definice	  biosimilars	  a	  biologické	  
léčby	  domnívají,	  že	  nejde	  o	  totožné	  přípravky.	  

Veřejnost	  

o  Na	  základě	  předložených	  definic	  biologické	  léčby	  i	  pojmu	  biosimilars	  lékaři	  
nesouhlasí	  s	  Zm,	  že	  biosimilars	  jsou	  totožné	  s	  originálním	  biologickým	  lékem.	  

Lékaři	  

Poli;ci	  
o  Na	  základě	  předložených	  definic	  biologické	  léčby	  i	  pojmu	  biosimilars	  členové	  

zdravotních	  výborů	  PS	  a	  Senátu	  nesouhlasí	  s	  Zm,	  že	  biosimilars	  jsou	  totožné	  s	  
originálním	  biologickým	  lékem.	  



o  Nízká	  informovanost	  o	  biologické	  léčbě.	  
o  Veřejnost	  BL	  často	  zaměňuje	  za	  léčbu	  přírodními	  produkty.	  
o  Nízká	  dostupnost	  BL	  -‐	  pouze	  ve	  specializovaných	  centrech.	  
o  Minimální	  povědomí	  o	  existenci	  biosimilars	  mezi	  veřejnosZ	  a	  

lékaři.	  
o  Cíl:	  dostat	  se	  na	  úroveň	  veřejné	  i	  odborné	  diskuse	  obdobně	  

jako	  jiné	  země	  EU.	  
o  Nezbytnost	  sjednocení	  stanovisek	  kompetentních	  autorit	  a	  

odborných	  společnosZ	  k	  BL.	  

Závěr	  



Děkuji	  za	  pozornost	  

www.aifp.cz 


